

[本期目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[\[打印本页\]](#) [\[关闭\]](#)**论文****Ce_{1-x}Tb_xO_{2-δ}复合氧化物氧缺位的拉曼光谱研究**

郭明, 普志英, 毕庆员, 鲁继青, 罗孟飞

浙江师范大学物理化学研究所, 浙江省固体表面反应化学重点实验室, 金华 321004

摘要:

采用溶胶-凝胶法制备了Ce_{1-x}Tb_xO_{2-δ}复合氧化物, 利用不同Raman激发波长(514和785 nm), 结合X射线衍射(XRD)、氢气-程序升温还原(H₂-TPR)和氧气-程序升温脱附(O₂-TPD)表征, 考察了Ce_{1-x}Tb_xO_{2-δ}复合氧化物在O₂、He和H₂气氛下氧缺位的原位变化情况和CeO₂的F_{2g}特征Raman峰位的偏移。实验结果表明, 随着Tb掺杂量的提高, 由于晶胞收缩使得CeO₂的F_{2g}特征Raman振动峰发生蓝移。514 nm Raman激发波长反映了催化剂的表面信息, 而785 nm激发波长反映了整体信息。正是由于表面和整体变化的不一致, 造成原位Raman实验过程中氧缺位浓度变化趋势的不同。在He和H₂气氛下, 由于温度升高时伴随着Ce_{1-x}Tb_xO_{2-δ}中O₂气的脱出, 使复合氧化物的微观结构发生改变, 以致Ce_{0.9}Tb_{0.1}O_{2-δ}中的氧缺位浓度(A₅₈₇/A₄₆₅)在785 nm激发波长下出现先升高后下降的现象。

关键词: 原位拉曼光谱; Ce_{1-x}Tb_xO_{2-δ}复合氧化物; 氧缺位

Raman Spectroscopic Study of Oxygen Vacancies in Ce_{1-x}Tb_xO_{2-δ} Mixed Oxides

GUO Ming, PU Zhi-Ying, BI Qing-Yuan, LU Ji-Qing, LUO Meng-Fei*

Zhejiang Key Laboratory for Reactive Chemistry on Solid Surfaces, Institute of Physical Chemistry, Jinhua 321004, China

Abstract:

A series of Ce_{1-x}Tb_xO_{2-δ} mixed oxides were prepared by a sol-gel method. In situ Raman spectroscopy combined with X-ray diffraction(XRD), H₂-temperature programmed reduction(H₂-TPR) and O₂-temperature programmed desorption(O₂-TPD) were used to analyze oxygen vacancies in the mixed oxides under different atmospheres(O₂, He, and H₂) with 514 and 785 nm excitation laser lines and the blue shift of the F_{2g} vibration mode of CeO₂. The results show that increasing Tb content in the sample result in the blue shift of F_{2g} vibration mode of CeO₂ because of dominant effect of the shrinking of the crystal. Furthermore, the difference in the changing trend of oxygen vacancies is due to the different Raman excitation laser lines. 514 nm excitation laser line can provide the surface information, while 785 nm excitation laser line can get the whole information of the sample. The A₅₈₇/A₄₆₅ ratio reflecting the oxygen vacancies shows an inflection under He and H₂ atmospheres could be explained by the change in microstructure of the sample along with the release of O₂ during the heating process.

Keywords: *In situ* Raman spectroscopy; Ce_{1-x}Tb_xO_{2-δ} mixed oxide; Oxygen vacancy

收稿日期 2009-03-18 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金(批准号: 20473075)资助。

通讯作者: 罗孟飞, 男, 博士, 研究员, 主要从事催化研究. E-mail: mengfeiluo@zjnu.cn

作者简介:

参考文献:

- [1]Trovarelli A.. Catal. Rev. Sci. Eng.[J], 1996, 38(4): 439—520
- [2]Adachi G. Y., Imanaka N., Tamura S.. Chem. Rev.[J], 2002, 102(6): 2405—2429
- [3]Reddy B. M., Bharali P., Saikia P., et al.. J. Phys. Chem. C[J], 2007, 111(5): 1878—1881
- [4]Steele B. C. H., Heinzel A.. Nature[J], 2001, 414: 345—352

扩展功能**本文信息****Supporting info**[PDF\(637KB\)](#)[\[HTML全文\]](#)[{\\$article.html_WenJianDaXiao} KB](#)[参考文献\[PDF\]](#)[参考文献](#)**服务与反馈**[把本文推荐给朋友](#)[加入我的书架](#)[加入引用管理器](#)[引用本文](#)[Email Alert](#)[文章反馈](#)[浏览反馈信息](#)**本文关键词相关文章**原位拉曼光谱; Ce_{1-x}Tb_xO_{2-δ}复合氧化物; 氧缺位**本文作者相关文章**[PubMed](#)

- [5] Jacobs G., Chenu E., Patterson P. M., et al.. Appl. Catal. A: General[J], 2004, 258: 203—214
- [6] Ferrizz R. M., Wong G. S., Egami T., et al.. Langmuir[J], 2001, 17(8): 2464—2470
- [7] Nolan M., Fearon J. E., Watson G. W.. Solid State Ionics[J], 2006, 177: 3069—3074
- [8] Song Z. X., Liu W., Nishiguchi H., et al.. Appl. Catal. A: General[J], 2007, 329: 86—92
- [9] Choi Y. M., Abernathy H., Chen H. T., et al.. Chem. Phys. Chem.[J], 2006, 7: 1957—1963
- [10] McBride J. R., Hass K. C., Poindexter B. D., et al.. J. Appl. Phys.[J], 1994, 76(4): 2435—2441
- [11] Li S. P., Lu J. Q., Fang P., et al.. J. Power Sources[J], 2009, 193: 93—98
- [12] Omar S., Wachsman E. D., Nino J. C.. Solid State Ionics[J], 2006, 177: 3199—3203
- [13] Thangadurai V., Kopp P.. J. Power Sources[J], 2007, 168: 178—183
- [14] He H., Dai H. X., Au C. T.. Catal. Today[J], 2004, 90: 245—254
- [15] Pu Z. Y., Lu J. Q., Luo M. F., et al.. J. Phys. Chem. C[J], 2007, 111(50): 18695—18702
- [16] Martínez-Arias A., Hungría A. B., Fernández-García M., et al.. J. Power Sources[J], 2005, 151: 43—51
- [17] Shannon R. D.. Acta Crystallogr. Sect. A[J], 1976, 32: 751—767
- [18] Keramidas V. G., White W. B.. J. Chem. Phys.[J], 1973, 59(3): 1561—1562
- [19] XU Da-Peng(许大鹏), WANG Quan-Yong(王权泳), ZHANG Gong-Mu(张弓木), et al.. Chem. J. Chinese Universities (高等学校化学学报)[J], 2001, 22(4): 524—530
- [20] Weber W. H., Hass K. C., McBride J. R.. Phys. Rev. B[J], 1993, 48(1): 178—185
- [21] Luo M. F., Yan Z. L., Jin L. Y., et al.. J. Phys. Chem. B[J], 2006, 110(26): 13068—13071
- [22] LIN Xiao-Min(林晓敏), LI Li-Ping(李莉萍), LUO Wei(罗微), et al.. Chem. J. Chinese Universities (高等学校化学学报)[J], 2001, 22(4): 531—534
- [23] Wang X. Q., Hanson J. C., Liu G., et al.. J. Chem. Phys.[J], 2004, 121(11): 5434—5444
- [24] Ye F., Mori T., Ou D. R., et al.. Mater. Res. Bull.[J], 2007, 42: 943—949
- [25] Borchert H., Frolova Y. V., Kachev V. V., et al.. J. Phys. Chem. B[J], 2005, 109(12): 5728—5738
- [26] Rahaman M. N., Zhou Y. C.. J. Eur. Ceram. Soc.[J], 1995, 15: 939—950
- [27] Nakajima A., Yoshihara A., Ishigame M.. Phys. Rev. B[J], 1994, 50(18): 13297—13307
- [28] Kosacki I., Suzuki T., Anderson H. U., et al.. Solid State Ionics[J], 2002, 149: 99—105
- [29] Dohc'evic'-Mitrovic' Z. D., Grujic'-Brojc'in M., S'c'epanovic' M., et al.. J. Phys.: Condens. Matter [J], 2006, 18: S2061—S2068
- [30] Malecka M. A., Kepiński L., Maczka M.. J. Solid State Chem.[J], 2008, 181: 2306—2312

本刊中的类似文章

文章评论

序号	时间	反馈人	邮箱	标题
				mer
				wome